
 

  
Konstituerende Udsatterådsmøde 08/03 2022 

 

Tid Dagsordenspunkt Ansvarlig 

12.00 – 12.30 Frokost  

12.30 - 12.35 Ad 1) Godkendelse af dagsorden, referat og 

mødeplan for 2022 

 

• Udsatterådet skal godkende mødets dags-

orden og referatet fra udsatterådsmødet 

den 16/11 2022. 

• Udsatterådet skal godkende mødeplan for 

2022 

 

Bilag:  

• 1a: Referat fra udsatterådsmøde 16/11 2021 

 

[28 februar 2022] 

 

 

 

 

 

Referat 

MØDEDATO: 08.03.2022  

TID:  12.00 – 16.00  

STED: BRUGERFORENINGEN - LYGTEN 11, 1 

2400 KBH. NV 

 

 

MØDEDELTAGERE: 

PETER JUUL 

SUSANNE SVENNINGSEN 

VIBEKE VINTER 

MAJA LØVBJERG HANSEN 

BO HEIDE-JOCHIMSEN 

NIKOLAJ OLSEN 

PERNILLE NØRLEV 

ANDREAS DALSGAARD 

DENNIS JENSEN 

DANIEL HØYBYE 

ANJA P. BLOCH 

 

ASK BENDIXEN BENNETZEN (SEKRETÆR) 

LASSE HAMMER HOLM (SEKRETÆR) 

JANNE ANDERSEN (SEKRETÆR) 

CAMILLA LUND (STUDENTERMEDHJÆLPER) 
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• 1b: Mødeplan for 2022 
 

12.35 - 12.50 Ad 2) Orientering 
 

• Velkomst og introduktion til Stenbroens 

Jurister. 

• Konstituering af det nye udsatteråd og 

formand samt justerede vedtægter for 

Udsatterådet. 

• Nye sekretariatsmedarbejdere 

• Budgetmøde den 24. februar 

• Invitation til budgetmøde med Teknik- og 

Miljøforvaltningen 5. april 

 

Bilag:  

• 2a: Borgerrepræsentationens beslutning 

vedr. konstituering af nyt Udsatteråd samt 

justering af vedtægter 

• 2b: Reviderede vedtægter for Udsatterå-

det. 

• 2c: Udsatterådet høringssvar til investe-

rings og effektiviseringsforslag for budget 

2023 

• 2d: Invitation til budgetmøde med Teknik 

og Miljøforvaltningen. 

 

12.50 - 13.00 Ad 3) Valg af næstforperson for perioden 

2022 - 2025 

 

• Rådet skal blandt sine medlemmer ud-

pege en næstforperson for perioden. 

Næstforpersonens opgaver kan vedtages i 

samarbejde med formanden og sekretari-

atet men begrænser sig som udgangs-

punkt til at træde til såfremt formanden 

ikke kan varetage sine opgaver.   

 

 

13.00 – 13.30 Ad 4) Drøftelse af henvendelse til Social-

borgmesteren / Forvaltningen vedrørende 

en strategi for samarbejde med civilsamfun-

det 

 

• Rådet har efterspurgt en drøftelse af en 

henvendelse til Socialborgmesteren, som 

italesætter behovet for en strategi for 

samarbejdet med civilsamfundet på ud-

satteområdet.  
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• Sekretariatet vil skrive noget og udarbejde 

et udkast til henvendelsen, pba. denne 

drøftelse.  

 

Bilag: 

• 4a: Oplæg til drøftelse 

• 4b:  Det nationale frivilligråds civilsam-

fundsstrategi (sammenfatning) 

13.30 – 13.45 Pause  

13.45 – 14.05 Ad 5) Henvendelser til nye borgmestre.  

 

• Rådet gennemgår de afsendte henvendel-

ser og drøfter hvorvidt der skal afsendes 

yderligere henvendelser. 
 

Bilag: 

• 5a: Henvendelser til Overborgmester, So-

cialborgmester, Beskæftigelses- og inte-

grationsborgmester samt Kultur og fri-

tidsborgmester. (eftersendes) 

 

 

14.05 – 14.35 Ad 6) Gennemgang af mærkesager og aktu-

elle aktiviteter samt drøftelse heraf. 

 

• Rådet skal drøfte deres mærkesager mhp. 

at prioritere indsatser i den kommende 

tid, set i lyset af den nytiltrådte Social-

borgmaster og det nye socialudvalg.  

 

Bilag: 

7a: Udsatterådets Mærkesager  

 

 

14.35 – 14.45 Pause  

14.45 – 15.15 Ad 7) Præsentation af omstillingsplanen for 

Borgercenter Voksne med efterfølgende 

drøftelse. 

 

Borgercenter voksne præsenterer deres om-

stillingsplan samt giver status på deres igang-

værende initiativer. Herefter er der mulighed 

for spørgsmål og drøftelse 
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15.15 – 15.50 Ad 8) forberedelse af møde med Socialborg-

mesteren på næste ordinære Udsatteråds-

møde. 

 

• Socialborgmesteren deltager i starten af 

næste udsatterådsmøde. Rådet skal derfor 

drøfte hvilke emner der vil have størst re-

levans at få drøftet med Borgmesteren 

samt hvad der eventuelt skal forberedes 

inden mødet. 

 

15.55 - 16.00 Ad 9) Afslutning og eventuelt   

 

Bilag:  

• 1a: Referat fra udsatterådsmøde 16/11 2021 

• 1b: Mødeplan for 2022 

• 2a: Borgerrepræsentationens beslutning vedr. konstituering af nyt 

Udsatteråd samt justering af vedtægter 

• 2b: Reviderede vedtægter for Udsatterådet. 

• 2c: Udsatterådet høringssvar til investerings- og effektiviseringsfor-

slag for budget 2023 

• 2d: Invitation til budgetmøde med Teknik og Miljøforvaltningen. 

• 4a: Oplæg til drøftelse 

• 4b:  Det nationale frivilligråds civilsamfundsstrategi (sammenfat-
ning) 

• 5a: Henvendelser til Overborgmester, Socialborgmester, Beskæfti-

gelses- og integrationsborgmester samt Kultur og fritidsborgme-

ster. (eftersendes) 

• 6a: Udsatterådets Mærkesager 

• 7a: Borgercenter voksnes omstillingsplan 

 

 

 

Referat 
 
Ad 1) Godkendelse af dagsorden, referat og mødeplan for 2022 

Rådet godkendte dagsordenen samt referatet fra Udsatterådets møde 

den 16. november 2021, uden yderligere bemærkninger.  

 

Mødeplanen for 2022 blev ligeledes godkendt. 

 

Ad 2) Orientering 

Peter bød velkommen til Rådet og introducerede Rådets nye medlem 

Maja Løvbjerg Hansen, som repræsenterer Stenbroens Jurister. 

Stenbroens Jurister arbejder med at sikre udgående retshjælp til hjem-

løse, stofbrugere, sexarbejdere, gademigranter og andre gadefolk. 
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Der blev også budt velkommen til Pernille Nørlev, som er ny repræsen-

tant for Reden København og til Janne Andersen og Camilla Lund, som 

er de to nye sekretariatsmedarbejdere. 

 

Peter orienterede om konstitueringen af det nye Udsatteråd og de ju-

sterede vedtægter for Udsatterådet. Borgerrepræsentationen har ned-

sat Udsatterådet med de eksisterende foreninger samt Stenbroens Ju-

rister og Peter er fortsat formand.  

 

Peter orienterede om budgetmødet den 24. februar. Peter bemærkede, 

at der er langt færre besparelseskrav i dette budget, men at Udsatterå-

det stadig ønsker, at de samlede budgetter stiger.  

 

Udsatterådet har modtaget en invitation til budgetmøde med Teknik- 

og Miljøforvaltningen den 5. april. Dette er et positivt tegn på, at den 

nye borgmester ønsker at samarbejde med Rådet om muligheder og 

udvikling på teknik- og miljøområdet.  

Peter og Ask deltog i et møde med forvaltningen i december, hvor de 

blev inviteret til at se budgetkataloget, som omhandler de sociale by-

områder. Rådet drøftede, at byrummet skal være for alle Københavnere. 

Man ser ofte ved byfornyelser af sociale rum, at man designer og indret-

ter rummet for at skubbe bestemte mennesker ud af bybilledet, her-

iblandt hjemløse. 

 

Daniel beskrev ’dark design’ og ’dark attitude’.  Dark design bruges ofte, 

når der indrettes nye byområder samt byfornyelser i Københavns Kom-

mune, hvor man med vilje ønsker at rykke bestemte borgere væk fra ga-

debilledet. Vi skal samtidig også være opmærksomme på dark attitude, 

hvor der ikke bliver tænkt over byrummets funktion og hvad det bruges 

til, når man indretter det. Udsatte borgeres behov skal tænkes ind i de-

signet af byrummet 

 

Maja kommenterede i forlængelse heraf, at man også kunne kigge på 

skiltningen i byens parker, da de gør det ulovligt for hjemløse at sove i 

parkerne, hvilket politiet udsteder bøder for vha. ordensbekendtgørel-

sen.  

 

 

Ad 3) Valg af næstforperson for perioden 2022-2025 

Anja udtrykte ønske om at fortsætte som næstforperson og Rådet 

stemte for dette. Anja er dermed næstforperson for Udsatterådet for 

perioden. 
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Ad 4) Drøftelse af henvendelse til Socialborgmesteren/Forvaltningen 

vedrørende en strategi for samarbejde med civilsamfundet 

Rådet mener at der generelt mangler et samarbejde mellem civilsam-

fundet og Forvaltningen. Rådets opgave er derfor, at Socialudvalget og 

Forvaltningen skal vide at Udsatterådet har en generel bekymring for 

området. Der er mange ting der er uhensigtsmæssige og ikke fungerer, 

og vi må kommunikere dette med en generel bekymring og eventuelt 

snakke om budget og forsyningssikkerhed.  

 

Der er brug for at politikerne melder ud omkring hvad de ønsker, og 

hvad deres holdninger er på området. Der er behov for at kommunen 

signalerer hvordan samarbejdet skal være og hvordan dette samarbejde 

udformes. Der er brug for en strategi og derfor vil det være en god idé 

at skabe en dialog med politikerne omkring deres holdninger, så der 

kan komme noget gennemsigtighed, sikker drift m.m. Rådet besidder 

vigtig viden fra det daglige om hvad er sker på gaden.  

 

Rådet diskuterede, at en god indgangsvinkel vil være at lægge op til, at 

Forvaltningen melder noget konkret ud. Rådet har én opfattelse af situa-

tionen, og Rådet ønsker at vide, hvordan Kommunen forholder sig til 

dette. Det er vigtigt at få civilsamfundet og det private indover, men der 

er samtidig brug for gennemsigtighed, klare retningslinjer og mere for-

udsigelighed for de frivillige. Det er vigtigt der er klare visioner for, 

hvordan man skaber et godt samarbejde mellem civilsamfundet og 

Kommunen.  

 

Rådet var enige om at dette også kunne være et godt tema at drøfte 

med Socialborgmesteren på næste møde.  

 

Sekretariatet vil udarbejde et udkast til henvendelsen, på baggrund af 

Rådets drøftelse. 

 

Ad 5) Henvendelser til nye borgmestre 

Henvendelse til Overborgmester Sophie Hæstorp Andersen 

Det blev blesuttet at udsatteenheden skal nævnes først, samt at proble-

matikken omkring udsatte grønlændere skal fremhæves. Ligeledes skal 

Overborgmesteren opfordres til at lave samarbejder med regionen 

samt på tværs af forvaltningerne. 

 

 

Henvendelse til Socialborgmester 

Rækkefølgen af sager skal følge den i brevet til overborgmesteren. Gøre 

det samme, følg Majas råd. Bytte rundt på rækkefølger.  
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Ændring af ordet ”bevarelse” til ”opprioritering under afsnit om beskæf-

tigelsesindsatser  

 

Ad 6) Gennemgang af mærkesager og aktuelle aktiviteter samt drøf-

telse heraf 
Flere boliger til hjemløse.  

Boligsituationen til hjemløse og indsatsen hertil har stået stille længe, 

Daniel foreslår, at man begynder at kigge på andre, måske skæve løsnin-

ger. Man kunne også inddrage de hjemløse i processen til at finde en 

løsning og trække på deres erfaring omkring hvad der fungerer og få 

kommunen ind over til støtte.   
 
Mere fokus på udsatte familier og børnefattigdom.  
Udsatterådet diskuterede, hvordan der kommer mere fokus på udsatte 
familier og børnefattigdom i Rådets mærkesager. Rådet drøftede at ini-
tiere en indsats på dette område i højere grad end tidligere. Konkret 
kunne man få skabt nogle fællesskaber hvor udsatte familier kan deltage 
i aktiviteter, få udvidet netværk og opleve at man hører til. 
 
Samtidig med, at ting bliver dyrere, kunne muligheden for et frikort til 
foreningslivet for de udsatte familier, børn og unge undersøges. Et fri-
kort til foreningslivet vil skabe mulighed for flere børn i fællesskaber.   
 
 
Opprioritering af indsatser med fokus på det sociale frikort.  
Det er Rådets opfattelse, at det stadig er en udfordring at fået taget de 
sociale frikort i brug, efter de er blevet udstedt.   
Kommunen har mulighed for at være foregangsmænd og ansætte folk 
på disse frikort. Samtidig vil det også være godt at skabe en dialog med 
civilsamfundet om ibrugtagen af det sociale frikort.  
 
Flere tilbud og bedre hjælp målrettet udsatte borgere med grønlandsk 
baggrund (sammen-skrivning af øvrige punkter vedr. borgere med 
grønlandsk baggrund)  
Skriv om kortlægningen og at det skal drøftes med Socialborgmeste-
ren.  

 

Ad 7) Præsentation af omstillingsplanen for Borgercenter Voksne 

med efterfølgende drøftelse 

Borgercenter voksne præsenterede deres omstillingsplan for 2021-

2024  

 

Spørgsmål og drøftelse: 

Rådet bemærkede, at der mangler fokus på skadesreduktion. Præsenta-

tionen fra Borgercenter Voksne lægger op til, at det er de stærkeste som 

vil modtage hjælp. Det er vigtigt, at de borgere som har lidt sværere ved 

at komme i gang ikke bliver overset i processen. Der skal være et fokus 

her fra starten.  
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Rådet påpegede, at der skal fokus på gadesoverne og de som ikke op-

holder sig på herbergerne. Antallet af gadesovere er steget og erfarin-

gen er, at de har været igennem de trappetrin, som der bliver nævnt; 

først natcafé, så herberg osv. Det er vigtigt, at der er fokus på disse bor-

gere, og at der måske kommer en specialindsats. Man kunne eventuelt, 

hvor det giver mening, hjælpe disse borgere direkte fra gaden og ind i 

en bolig.  

 

I forhold til borgerkontakt og inddragelse, er det vigtigt at have en 

handleplan. Handleplanen skal gøres mere tilgængelig for borgeren, 

evt. gennem Domus, som Borgercenter Voksne nævner de vil benytte. 

Det er samtidig vigtigt, at medarbejderne bliver involveret og at der bli-

ver snakket om dette lokalt, så det kan formidles videre til borgerne.   

 

Ad 8) Forberedelse af møde med Socialborgmesteren p næste Udsat-

terådsmøde 

Rådet drøftede hvilke emner de vil debattere med Socialborgmesteren.  

 

Rådet besluttede nedenstående emner: 

- Civilsamfundet 

- Udsatteenheden 

- Driftsikkerhed på valmuen 

- Udsatte grønlændere 

- Bankernes lukninger af deres kontantkasser 

- Skal laves omkring april/maj. 

 

Sekretariatet vil udarbejde et udkast på en præsentation af emnerne, in-

den mødet med Borgmesteren. 

 

Ad 9) afslutning og eventuelt 

Sekretariatet orienterede Udsatterådet om, at Frivilligrådet inviterer til 

seminar den 28. april 2022, som omhandler brugerfrivillighed og at 

grænserne mellem brugere og frivillige udviskes.  

 

Formanden takker af. 

 


